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Spørgsmål nr. 871 fra Folketingets Retsudvalg (Alm. del):

”Kan ministeren bekræfte, at den dømtes betaling for udta-
gelse af blodprøver i spiritussager ikke er reguleret siden 
1977, hvorimod lægens honorar for udtagelse af blodprøven 
er steget til mere end det dobbelte, hvilket medfører, at staten 
betaler langt mere end halvdelen af omkostningen? – og vil 
ministeren hurtigst muligt ændre dette, så den dømte betaler 
det fulde beløb, uanset hvornår i døgnet og på hvilken uge-
dag, han har kørt spirituskørsel?

Svar:

Efter retsplejelovens § 1008, stk. 1, kan justitsministeren fastsætte takster 

til brug ved opgørelse af det beløb, som sigtede skal betale til dækning af 

udgifter til sagkyndig bistand ved sagens behandling. I bekendtgørelse 

nr. 371 af 28. juni 1977 er det bl.a. fastsat, at taksten for lægens udtag-

ning af blodprøve og eventuel urinprøve på sygehus er 125 kr. og på poli-

tistation 300 kr. Taksterne i bekendtgørelsen har ikke været ændret siden 

1977.

Rigspolitiet har oplyst, at det ikke umiddelbart er muligt at beregne stig-

ningen i lægernes honorar for udtagelse af blodprøver helt tilbage til 

1977, men at en gennemgang af prisudviklingen i perioden fra 2000 til 

2011 viser en stigning i taksterne på 32 pct. over denne periode.

En arbejdsgruppe under Justitsministeriet overvejer for tiden en række 

spørgsmål vedrørende sagsomkostninger i straffesager og har bl.a. til op-

gave at udarbejde et oplæg til justering af taksterne i bekendtgørelsen. 

Arbejdsgruppen forventes at færdiggøre sit arbejde i sommeren 2011, og 

jeg vil herefter tage stilling til, hvilke ændringer der bør foretages i be-

kendtgørelsen.


